
ZÁPIS Č. 2/2003 (139)
ZE ZASEDÁNÍ AKADEMICKÉHO SENÁTU VUT KONANÉHO DNE 11. ÚNORA 2003

V ZASEDACÍ MÍSTNOSTI REKTORA VUT V BRNĚ, ANTONÍNSKÁ 1

Přítomni: viz prezenční listina (celkem 16 senátorů)

Omluveni: Popela/FSI, Drtil/FEKT, Groligová/FP, Nový/FA, Burgerová/FA

Neomluveni: Hádlík/FAST, Jurák/FSI

Hosté: rektor Vrbka, prorektoři Kazelle, Jančář, Švec, kvestor Pěnčík,
kancléřka Vanýsková

PROGRAM:
1. Kontrola zápisu z minulého zasedání AS VUT
2. Informace rektora k začátku nového funkčního období a k přijatým rozhodnutím
3. Informace prorektorů, kvestora a kancléřky
4. Informace zástupců VUT v Radě vysokých škol
5. Předložení návrhu rozpočtu VUT na rok 2003
6. Různé

AD 1) KONTROLA ZÁPISU Z MINULÉHO ZASEDÁNÍ AS VUT
Předseda AS VUT Doc. Zbořil úvodem přivítal všechny přítomné a otázal se na  připomínky k zápisu
z minulého zasedání. Protože žádné připomínky nebyly, bylo přistoupeno k dalšímu bodu jednání.

AD 2) INFORMACE REKTORA K ZAČÁTKU NOVÉHO FUNKČNÍHO OBDOBÍ 
          A K PŘIJATÝM ROZHODNUTÍM

 Rektor Vrbka hovořil o nastávajícím novém tříletém funkčním období, ve kterém bude kladen
důraz zejména na strategický rozvoj VUT.
Dále informoval o svých rozhodnutích týkajících se změn provedených v souladu s předvolebním
prohlášením a přednesl podrobný komentář k vydaným rozhodnutím č. 2 a 3 i k připravovaným
rozhodnutím č. 4, 5 a 6. Všechna rozhodnutí rektora budou zveřejněna na Internetu:

 č. 2/2003 Jmenování prorektorů VUT, jejich funkční označení a působnosti
 č. 3/2003 Organizační opatření a jmenování poradních sborů
 č. 4/2003 Stavební komise VUT v Brně (za fakultu bude členem komise tajemník)
 č. 5/2003 Rada pro informační systém VUT v Brně
 č. 6/2003 Dozorčí rada Kolejí a menz VUT v Brně

Protože AS dosud nenavrhl svého zástupce do Stavební komise (rozhodnutí rektora č. 4)
následovala krátká diskuse zaměstnanecké komory AS VUT. Ta  navrhla jako svého zástupce do
Stavební komise VUT Doc. Nového z FA. Doc. Nový nebyl přítomen, nemohl se tedy k tomuto
návrhu vyjádřit, a proto byla celá záležitost přesunuta na příští zasedání AS VUT.
Studentská komora AS VUT sdělila, že doplní své návrhy do Stavební komise VUT a Rady pro
informační systém VUT v Brně po projednání na svém zasedání. Předseda SK AS VUT Ing. Švec
oznámil zástupce studentů do Dozorčí rady Kolejí a menz VUT v Brně: František Drtil/FEKT,
Mgr. Marcel Hádlík/FAST, Ing. Petr Jurák/FSI, Michal Tegze/FAST (předseda pracovní komise
SK AS VUT pro koleje a menzy).

• Rektor Vrbka dále předložil písemný materiál „Návrh členů Vědecké rady VUT v Brně pro
funkční období 2002 – 2005“, ke kterému přednesl podrobný komentář a sdělil, že životopisy
jednotlivých navržených členů VR jsou k dispozici v kanceláři rektora. AS VUT vzal předložený
návrh rektora na vědomí s tím, že dnešním dnem počíná běžet předkládací lhůta, a že návrh bude
projednán na příštím zasedání. Mgr. Božek doporučil doplnit návrh členů VR VUT o zástupce
profesních komor.
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 Rektor Vrbka informoval o výročním zasedání České konference rektorů, které se konalo dne
28. ledna 2003, při příležitostí 10. výročí  založení ČKR, v prostorách MU v Brně. Usnesení
z tohoto zasedání je Přílohou č. 1 zápisu z dnešního zasedání.
V návaznosti na informaci o přijatých usneseních ČKR hovořila Doc. Münsterová o přípravě
budoucí úzké spolupráce v otázkách kvality VŠ mezi ČKR, AK a RVŠ.
Na závěr se uskutečnila diskuse týkající se financování uměleckých vysokých škol.

AD 3) INFORMACE  PROREKTORŮ, KVESTORA A KANCLÉŘKY

 Prorektor Jančář - příprava „Inkubátoru VUT“
 Prorektor Jančář informoval o přípravě „Inkubátoru VUT“ a představil na dnešním zasedání

JUDr. Dítě, který byl vedením VUT pověřen vypracovat právní dokumenty související se
vznikem Jihomoravského inovačního centra (JIC) a Inkubátoru VUT (IVUT). Dr. Dítě sdělil, že
dosud nejsou vyjasněny zásadní otázky týkající se způsobu zřízení Inkubátoru a konstatoval, že je
třeba vyjasnit spolupráci a vzájemné vztahy IVUT a JIC. Dále Dr. Dítě informoval o možných
formách zakládací listiny Inkubátoru VUT a JIC.  
Prorektor Jančář sdělil, že do konce února bude připraveno první znění zakladatelských smluv
Inkubátoru VUT a JIC a dne 8. 4. 2003 budou tyto smlouvy předloženy AS VUT k projednání
a schválení.
Následovala diskuse členů AS VUT s prorektorem Jančářem. Dotazy se týkaly zejména zřízení
druhého podnikatelského subjektu – JIC, o kterém nebyli senátoři dosud nijak informováni.
Prorektor Jančář vysvětlil důvody záměru zřízení tohoto sdružení právnických osob, ve kterém by
mělo zastoupení město Brno, Masarykova univerzita, JMK a VUT. Sdružení by mělo první etapu
zastřešovat metodicky a případnými konkrétními činnostmi by mělo podporovat inovační
podnikání. Dále prorektor Jančář sdělil, že jedna věc je založení subjektů (zde jsou možnosti
variantních řešení), druhou věcí pak budou smluvní vztahy mezi těmito subjekty a jejich budoucí
spolupráce.
Členové AS VUT požádali prorektora Jančáře, aby zpracoval jasné písemné materiály, na základě
kterých by mohli lépe zvážit veškeré skutečnosti při projednávání dané problematiky. Pokud
budou mít navíc různé písemné podklady průběžně, budou se moci lépe a rychleji orientovat a tím
urychlit schvalovací proces.
Doc. Zbořil sdělil předběžný harmonogram schvalovacího procesu: Zřízení Inkubátoru VUT by
mělo být schváleno nejpozději na zasedání AS VUT dne 6. 5. 2003. Písemný návrh na zřízení
musí být tedy předložen nejpozději na zasedání AS VUT dne 8. 4. 2003. Předsedkyně LK AS
VUT Doc. Lhotáková připomněla, že návrh bude třeba projednat v obou komisích AS.
Na závěr diskuse se AS VUT dohodl, že vyčká na oficiální písemné materiály.

 Prorektor Švec
 Bylo vyhlášeno výběrové řízení na projekty FRVŠ 2003. Snahou je zúžit počty projektů,

a proto budou podporovány projekty integračního charakteru.
 Prorektor Švec se v průběhu měsíce března setká se zástupci studentských komor AS fakult.

 Kancléřka Vanýsková
 Aktualizace loga VUT: Manuály v tištěné formě byly zaslány na FA, FAST, FaVU, FP, FCH

a KaM. Elektronická verze je uvedena na Internetu na adrese: www.vutbr.cz/logomanual.
Případné aktualizované elektronické verze lze zasílat na adresu: webmaster@ro.vutbr.cz

 Je připravována nová struktura a vzhled webových stránek VUT, případné připomínky
a návrhy konceptuálních změn je možné posílat řediteli CVISu Ing. Marušincovi na adresu
marusinec@ro.vutbr.cz.

 Prorektor Kazelle
 Ministerstvo neschválilo návrhy projektů studentských mobilit v rámci rozvojových programů

MŠMT na rok 2003. Tyto studentské mobility se mohou realizovat pouze na základě
rámcových meziuniverzitních smluv, neboť bilaterální mezifakultní smlouvy nejsou pro tyto
projekty dostačující. Informace o uzavřených rámcových smlouvách jsou na WWW stránkách
na adrese: http://deer.ro.vutbr.cz/vvztahy/vs.php . Další termín pro podání návrhů je březen 2003.

http://www.vutbr.cz/logomanual
mailto:webmaster@ro.vutbr.cz
mailto:marusinec@ro.vutbr.cz
http://deer.ro.vutbr.cz/vvztahy/vs.php
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AD 4) INFORMACE ZÁSTUPCŮ VUT V RADĚ VYSOKÝCH ŠKOL

Doc. Zbořil úvodem sdělil, že na zasedání sněmu RVŠ konaném ve čtvrtek 6. 2. 2003 byla i na další
funkční období zvolena místopředsedkyní RVŠ paní Doc. Ing. Eva Münsterová, CSc. a oficiálně jí
s rektorem a přítomnými senátory k tomuto úspěchu poblahopřál.
Doc. Münsterová informovala o průběhu ustavujícího zasedání sněmu RVŠ, které byla pověřena řídit.
Program jednání: Zahájení; Volba volební, mandátové a programové komise; Vystoupení hostů
(ministryně Buzková, místopředseda vlády Mareš, zástupce AV ČR a GAČR Prof. Syka); Vystoupení
předsedy odstupující RVŠ; Zpráva mandátové komise; Zpráva programové komise; Volba předsedy
RVŠ; Volba místopředsedů RVŠ a Různé.
Předsedou RVŠ byl znovu zvolen Doc. RNDr. František Ježek, CSc., místopředsedy byli zvoleni spolu
s Doc. Münsterovou Prof. RNDr. Jan Bednář, CSc./UK a Prof. Ing. Vladimír Haasz, CSc./ČVUT.
Čtvrtým místopředsedou se dle Statutu RVŠ stal zvolený předseda Studentské komory RVŠ Bc. Jiří
Nantl/MU. Doc. Münsterová bude z titulu své funkce místopředsedkyně RVŠ zabezpečovat
následující činnosti: otázky kvality VŠ a jejího hodnocení, záležitosti týkající se studentů a vnější
a zahraniční vztahy RVŠ.
Jednání sněmu RVŠ se zúčastnili všichni delegáti VUT, kromě zástupce FaVU, který byl omluven
z důvodu nemoci.
Na závěr Doc. Münsterová informovala o mimořádném zasedání předsednictva RVŠ, které se konalo
bezprostředně po ukončení jednání sněmu a zabývalo se zejména vyhlášením výběrového řízení FRVŠ
na rok 2004 a personálním obsazením pracovních komisí RVŠ.
Mgr. Božek upozornil, že na WWW stránkách MŠMT – Národní politika výzkumu a vývoje České
republiky - byla vyhlášena veřejná diskuse:
(viz adresa: http://www.msmt.cz/cp1250/web/31/textprorefdoc.doc).
Dále Mgr. Božek doporučil zástupcům studentské komory AS VUT rozvíjet spolupráci se SK RVŠ,
jejímž předsedou se stal zástupce MU v Brně Bc. Nantl.

AD 5) PŘEDLOŽENÍ NÁVRHU ROZPOČTU VUT NA ROK 2003
Návrh rozpočtu VUT na rok 2003 – II. verze – byl rozeslán všem senátorům E-mailem dne 10. 2.
2003. Rektor Vrbka krátce shrnul zásady přijaté při tvorbě návrhu rozpočtu a následně předal slovo
kvestoru Pěnčíkovi.
Kvestor Pěnčík nejdříve přednesl několik informací:

 Do konce týdne bude dokončena Analýza mzdového vývoje VUT za rok 2002 (tabulky), kterou
obdrží všichni senátoři. Jedná se pouze o interní materiál.

 Bude vypsána veřejná zakázka na nový „ekonomický systém VUT“.
 Rektor podepíše stavební záměr na rekonstrukci a dostavbu areálu Božetěchova.
 Od 1. 2. 2003 byl jmenován nový náměstek pro vysoké školy Doc. RNDr. Petr Kolář, CSc.
 Hospodářský výsledek za rok 2002 na VUT je kladný, všechny fakulty i součásti VUT dodržely

svůj rozpočet.
 Kromě výzkumných záměrů a projektů FRVŠ zatím VUT neobdrželo žádný oficiální dokument

z MŠMT týkající se dotací.
Kvestor Pěnčík dále přednesl podrobný komentář k předloženému návrhu rozpočtu: Návrh respektuje
pravidla projednaná a přijatá AS VUT na konci loňského roku a jsou financováni všichni studenti,
kteří jsou zapsáni v matrice studentů. U dvou fakult (FAST a FCH) došlo k poklesu přijatých studentů,
a proto návrh rozpočtu obsahuje prostředky k částečné vyrovnání tvrdosti výpočtu. Podobné částečné
vyrovnání je navrženo také pro FA - na této fakultě sice došlo k mírnému navýšení počtu studentů,
avšak toto navýšení není dostatečné pro pokrytí nákladů fakulty.
Dále kvestor informoval o dopadu vyhlášky č. 504/2002 na tvorbu odpisů a přednesl podrobný
komentář k jednotlivým stavebním akcím.
Na závěr kvestor hovořil o tabulce celkového rozpočtu VUT na rok 2003, v níž je rozpočet školy brán
jako vyrovnaný s tím, že všechny fakulty a součásti VUT jsou povinny dodržet kladný hospodářský
výsledek.
Doc. Zbořil poděkoval kvestoru Pěnčíkovi za podrobný komentář k předloženému návrhu rozpočtu
VUT a požádal senátory, aby konkrétní dotazy vznášeli až na příštím zasedání AS VUT, po řádném
prostudování předloženého návrhu.

http://www.msmt.cz/cp1250/web/31/textprorefdoc.doc
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AD 6) RŮZNÉ

 Doc. Zbořil informoval senátory, že předseda EK AS VUT Prof. Štěpánek byl zvolen děkanem
FAST. Proto nemůže být dále členem AS VUT, kterým se místo něj stane řádně zvolený
náhradník na FAST, Doc. Dalík. Na dnešním zasedání je třeba zvolit nového předsedu
ekonomické komise – z pléna byly podány tři návrhy: Dr. Popela, Dr. Kábelová a Ing. Hanušová.
Následně proběhla krátká diskuse týkající se současné nepřítomnosti Dr. Popely, který je služebně
mimo republiku. Doc. Münsterová sdělila, že Dr. Popela je v neustálém elektronickém kontaktu
a veškeré materiály jsou mu průběžně zasílány E-mailem. Jeho nepřítomnost nebude dlouhá,
a pokud bude zvolen předsedou EK, mohl by jej dočasně zastupovat kandidát, který se umístí při
volbě na druhém místě. Členové AS VUT s tímto návrhem souhlasili. Po diskusi se senátoři
dohodli, že volba proběhne tajným hlasováním. Členové AS VUT obdrželi prázdné lístky, na které
vepsali jméno kandidáta a tyto lístky pak vhodili do hlasovací urny. Následně byly sečteny počty
hlasů pro tři výše uvedené kandidáty:
1. RNDr. Pavel Popela, PhD. – 8 hlasů
2. RNDr. Božena Kábelová – 5 hlasů
3. Ing. Helena Hanušová, CSc. – 3 hlasy
Předsedou ekonomické komise AS VUT byl zvolen RNDr. Pavel Popela,PhD., kterého v době
jeho nepřítomnosti bude zastupovat Dr. Kábelová.

 Doc. Zbořil přečetl senátorům dopis děkana FaVU Prof. Sedláka adresovaný rektoru Vrbkovi
týkající se žádosti o prominutí  úhrady splátky dluhu FaVU za rok 2003 ve výši 300 000,- Kč.
Mgr. Božek požádal o poskytnutí písemné dokumentace, jak je dluh FaVU splácen (vzhledem
k tomu, že nově zvolení senátoři nejsou s touto záležitostí seznámeni).

 Doc. Zbořil přečetl senátorům kopii dopisu, který obdržela předsedkyně AS UTB ve Zlíně od
ředitele legislativního a právního odboru MŠMT JUDr. Ješetického jako odpověď na žádost
o výklad tzv. lustračního zákona ve vztahu k zákonu o vysokých školách. Z tohoto dopisu
jednoznačně vyplývá, že na členy akademických senátů veřejných vysokých škol a na členy
akademických senátů fakult se povinnost lustrace nevztahuje.

 AS VUT se dohodl na termínech jednání EK A LK AS VUT:
 Jednání EK AS VUT se bude konat v úterý dne 25. 2. 2003 od 9:00 hodin v kanceláři

kvestora. Ing. Pěnčík požádal, aby se zasedání zúčastnil také zástupce FAST a členové AS
s tímto návrhem souhlasili.

 Jednání LK AS VUT se bude konat v úterý dne 25. 2. 2003 od 11:00 hodin v malé zasedací
místnosti rektorátu VUT č. 225 (I. patro).

 Doc. Zbořil navrhl členům LK AS VUT, aby se zabývali otázkou vyjasnění zastupování členů AS
VUT zvolenými náhradníky v době jejich delší nepřítomnosti. Zákon ani Statut VUT tuto
záležitost neřeší, a proto je třeba, aby legislativní komise dala jasné stanovisko, jak v těchto
případech postupovat.

 Doc. Zbořil informoval o dvou pracovních schůzkách. První z nich byla schůzka s předsedy AS
brněnských vysokých škol (současnými i předcházejícími) a uskutečnila se dne 28. 1. 2003.
Druhou byla společná schůzka s předsedy AS fakult VUT a zástupců VUT v Radě vysokých škol,
která se  uskutečnila dne 3. 2. 2003. Doc. Zbořil na ní požádal zástupce VUT v RVŠ, aby
přicházeli na zasedání AS VUT informovat o své práci v odborných komisích RVŠ.

Příští zasedání AS VUT se bude konat v úterý dne 11. března  2003 v 9:00 hodin
v zasedací místnosti rektora VUT v Brně, Antonínská 1.

               Ing.  Jaroslav Švec Doc. Ing. František Zbořil, CSc.
předseda Studentské komory AS VUT                                              předseda AS VUT v Brně

Zapsala: Jarmila Cardová
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Příloha č. 1 k zápisu z jednání AS VUT č. 2/2003 ze dne 11. 2. 2003

Usnesení
68. zasedání Pléna České konference rektorů

(Výroční shromáždění ČKR)

Plénum České konference rektorů (ČKR) přijalo na svém 68. zasedání (Výroční shromáždění
ČKR) následující usnesení:

1. Výroční zasedání ČKR se uskutečnilo na Masarykově univerzitě v Brně při příležitosti 10. výročí
založení České konference rektorů. Zasedání proběhlo za účasti všech rektorů vysokých škol z
období po roce 1991, ministryně školství mládeže a tělovýchovy Petry Buzkové, místopředsedy
vlády ČR pro výzkum a vývoj, lidská práva a lidské zdroje Petra Mareše, předsedkyně Akademie
věd ČR Heleny Illnerové, předsedy Rady vysokých škol Františka Ježka, předsedy Akreditační
komise Miroslava Lišky a předsedy Grantové agentury ČR Josefa Syky. Zasedání vzalo po diskusi
na vědomí zprávu předsedy o činnosti ČKR za léta 2000–2003.

2. Účastníci zasedání konstatovali trvalou nedostatečnost finanční podpory oblasti vysokoškolského
vzdělávání i výzkumu a vývoje. Kvalita vysokoškolského vzdělání zásadně závisí na úrovni
financování výzkumu a vývoje, kde se dlouhodobě nedaří dodržet vládou opakovaný závazek
dosažení 0,7 % HDP státních výdajů na výzkum a vývoj, a zdůrazněna byla i potřeba zvýšit podíl
institucionálního financování výzkumu a vývoje na vysokých školách vzhledem k celkovým
výdajům v této oblasti.

3. Účastníci konstatují důležitost kvalitativního hodnocení vysokých škol a zahrnutí ukazatele
kvality do kritérií pro přidělování finančních prostředků vysokým školám. ČKR zdůrazňuje
zejména důležitost kvalitního terciárního vzdělávání pro vytváření inovačního prostředí a pro
konkurenceschopnost České republiky vzhledem k jejímu mezinárodnímu postavení.

4. Vedle financování vysokých škol vycházejícího z podílu na výzkumné a vývojové činnosti
zdůrazňuje ČKR potřebu udržet financování vysokých uměleckých škol podle dosavadních zásad
a osvědčeného indexového modelu.

5. ČKR vyjadřuje připravenost spolupracovat na novelizaci legislativních podmínek působení
vysokých škol jako veřejnoprávních institucí stejně jako vysokých škol soukromých s ohledem na
jejich poslání v oblasti vzdělávání i výzkumu a vývoje.

6. ČKR upozorňuje na rizika plynoucí z málo propracované dlouhodobé koncepce rozvoje vysokého
školství v souvislosti s demografickým trendem vývoje populace v ČR i nároků na práci
Akreditační komise.

7. ČKR zdůrazňuje potřebu věnovat pozornost etickým otázkám ve vědě a inovacích a hodlá se této
problematice podrobněji věnovat na některém z příštích zasedání.

V Brně dne 28. ledna 2003
          

                                                                                       Za Českou konferenci rektorů

                                                                                        Prof. Ing. Ivan Wilhelm, CSc.
                                                                                                                                   předseda


